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Apare deodată cu „Dumineca". Preţul 1 Leu împreună cu „Dumineca" 

Congresul General al Agrului. 
Dej. 21—23 Octomvrie 1933. 

Intr'o atmosferă sărbătorească s'a ţinut 
în zilele de 21—23 Octomvrie congresul ge
neral ai Agru-iui în Dej. — Toţi cari au fost 
de faţă simţeau, gravitatea şi seriozitatea aces
tor zile Nici nu se putea altcum, doar „Agru" 
a ajuns în a doua fază a evoluţiei, ia faza de 
a începe activitatea conştientă conform sco
pului expus atât de limpede la congresul de 
intemeiare ţinut acum vre-o câtva ani. Aceasta 
a patra adunare generală este începutul „Agru"-
lui, cum trebue să fie Agru. 

Nu ne-am înşelat în aşteptările noastre. 
Toţi cei' impacienţi, cari până acum au socotit, 
că „Agru" este inert, au putut constata, că 
până acum nu s'a făcut mult din motivul că 
cei chemaţi la conducerea Agru-lui au aşteptat 
până acum, ca poporul să se familiarizeze cu 
concepţia Agru-lui şi ca idea să se răspânde
ască şi în colţurile cele mai ascunse ale Ţării. 
Patru ani şi mai bine au trebuit la aceasta 
muncă de organizare. Odată aceasta terminată, 
urmează acum era cea nouă, era muncii. 

Cei prezenţi. 

Grija cea mare a arhierilor noştri faţă de 
toate mişcările Agru-lui, a făcut, ca la aceasta 
grandioasă adunare să ia parte arhierii noştri 
cu excepţia /. Preasfintitului Mitropolit, care 
cum ştim cu toţii din cauza boalei sale nu 

poale pârăsi Blajul şi a /. Preasfintitului 
Frenfiu din Oradea, care a fost împiedecat de alte 
motive tot atât de momentuoase, însă şi aceşti 
înalţi arhierei au ţinut să fie reprezentaţi: 
primul prin Ilustrisimul Iacob Popa prepo-
zitul capitlului din Blaj, iar al doilea prin 
Reverendisimul Augustin Maghiar canonic. 
Afară de înalţii arhierei a participat la congres 
tot ce are mai bun Biserica noastră catolică: 
Generalul Pop Dănilă, canonic Alex. Brebanu, 
prepozitul capitular din Baia Mare, canonicul 
Nic. Brânzeu, Msgr. Anton Gabor din Iaşi în re
prezentarea Bisericii catolic din vechiul regat, 
Dr. Egri, canonicul Agărbiceanu, prof. univer
sitar Borza, conferenţiarul Motogna şi mulţi 
alţii, asemenea valoroşi stâlpi ai Bisericii no
astre sfinte. 

Primirea arhiereilor. 
Arhiereii sosesc în 21 Octomvrie — Sâm

băta după masă. Trenul aduce pe toţi trei 
împreună. Sunt primiţi cu urale nesfârşite. 
Vorbiri de bun sosit rostesc : Dr. Vaier Pop 
preşedintele Agru-lui, Dl. Biliiu prefectul jude
ţului Someş şi dl. Victor Pop preşedintele 
organizaţiei Dej. Le răspunde Excelenţa Sa 
Episcopul Miu Hossu din Cluj. 

După cuvintele de salut şirul lung al 
automobilelor şi al trasurilor în sunetul fanfarei 
militare, se îndreaptă spre poartă triumfală 



ridicată cu mult gust în faţa spitalului. In 
mijlocul unei mulţimi imense dl. Corvin pri
marul oraşului Dej verbeşte în numele cetă
ţenilor acestui oraş. După aceasta mulţimea se 
îndreaptă spre Biserică, unde se oficiază Ve
cernia, la care predică Reverendisimul Agăr-
biceanu. 

Şedinţa comitetului 
central. 

Încă înainte de masă comitetul central a 
ţinut o şedinţă, care a continuat apoi şi după 
masă. Aceasta şedinţa a comitetului a cuprins 
discuţiile comitetului central şi propunerile lui 
pentru o muncă rodnică. Este deschisă de Dr-
Vaier Pop preş. Agrului Constată, că „Agru" 
este înfiinţat, aproape în toate parohiile. Insă 
atâta nu ajunge Trebue să se armonizeze ac
tivitatea singuraticilor organizaţiuni, căci luc
rând fiecare separat, nu se atinge scopul ur
mărit. Lipseşte legătura organică şi ierarhică, 
directiva de îndrumare. La introducerea aces
tora tinde aceasta a IV. adunare generală 

Apoi Dl. Augusfin Popa secretarul ge
neral al Agru-lui expune în linii generale ra
portul, ce se va citi Ia congresul general. In 
legătură cu aceasta expunere se fac multe şi 
salutare propuneri. Aşa Dl. Dr. Vaier Pop 
din Bucureşti propune, ca raportul se cuprindă 
preconizări. După ce munca organizării s'a 
terminat, trebue să intrăm în faza marilor reali
zări. La noi — în Ţară — idea de „drept" 
este în dispariţie. 

Justiţia procedează după interpretări per
sonale ale legilor. Aceasta destrămare a ideii 
„legalităţii" însemnează destrămarea morală a 
Ţării. Boala spirituală numai pe cale spirituală 
se poate vindeca, cu o mişcare din jos în sus. 

„Agru"-1 în programul său are refacerea 
spiritului creştinesc, A doua ar fi lupta pentru 
restabilirea unităţii religioase a neamului^ 
„Agru" trebue să potenţeze activitatea Bisericii 
noastre, intre împrejurările de azi însă, intra
rea în luptă poate ar impiedecă recâştigarea 
liniştei. Abstragând deia timpul inoportun, 
„Agru"-1 să preconizeze unificarea religioasă în 
senzul credinţei catolice. 

Păr. canonic Agârbiceanu militează pen
tru înfăptuirea biroului central cu un secretar 
activ propus în raportul general. Dl. profesor 
universitar Borza expune unele desiderate 
de mare momeniuositate. Sub ocrotirea Agru
lui ar trebui federalizate corurile noastre. Apoi 
trece Ia chestia creşterii nouilor generaţii. 

Educaţia tineretul este o problemă actu
ală şi acută. Azi mai sunt încă câţiva oameni 
ieşiţi din şcolile bisericeşti, insă numărul lor 
din zi în zi scade şi locul tor este ocupat de 
oameni crescuţi fără şcoală bisericească, deci 
o generaţie fără educaţie religioasă. Legea în
văţământului primar va duce la dezastru, da
că nu se va ţinea cont la interesele poporului 
din sate. 

Acum, când se face o nouă lege a în
văţământului, să facem tot posibilul, ca în 
sate catolice să avem numai învăţător catoiic. 
Propune, ca în aceasta privinţă să se facâ o 
moţiune. învăţământul secundar nu are suflet 
este lipsit de ori şi ce concepţie. Profesorul 
de religie de multe ori nu poate să armoni
zeze principiile propuse la alte obiecte şi de 
alţi profesori. Este de lipsă, ca profesorii de 
religie să aibă o pregătire temeinic. Cere in
ternate catolice în fiecare oraş pentru elevii 
şcoa'elor secundare. — La universitate apoi 
studenţii sunt lăsaţi în voia sorţii. Şi azi ar 
putea să se ajute prin internate. 

La Cluj este internatul maicelor, unde 
sunt aşezate 60—70 de studente. Ca un mij
loc eficace ar fi şi numirea unui spiritual Ia 
Universiiate. 

Urmează apoi chestiunea Reuniunilor 
Mariane Dna Boila din Cluj după studii te
meinice, este de părere ca Reuniunile Mariane 
să se federalizeze. Ca mod de organizare vrea 
descentralizarea. Cum este organizat Agru aşa 
şi reuniunile femeieşti să fie organizate pe 
eparhii, apoi delegatele acestora să formeze 
comitetul central. Cere statute tip pentru uni
ficare- Dl. Augustin Popa cere, ca activitatea 
reuniunilor femeieşti să fie armonizate cu a c 
tivitatea Agru-lui. Regulamentul lor să se 
acomodeze regulamentului Agru-lui DI Vaier 
Roman cere, ca Reuniunile Mariane să ţină 
locul unor secţii femenine ale Agru-iui. Dr. 
Tău^u spune, că partea pietistă a reuniunilor 
femeieşti nu se poate sacrifica. Aşa dar, dacă 
reuniunile întră în „Agru", să nu se atingă 
partea pietistă. 

Raportul casierului, Emil Birtolon, arată 
un deficit, care provine din neachltarea taxe
lor de membru. Propune, ca pentru echilibrul 
bugetar să se ceară die partea înalţilor arhie
rei permisiunea de a colecta în Biserici. Co
mitetul admite, ca să se intervină la Preasfin-
ţitii arhierei în aceasta chestie. 

Urmează apoi chestie presei. Despre ace
asta însă în numărul viitor. 




